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 الملخص:

حمد للقٌادة الإلكترونٌة فً ضوء جائحة  هدفت الدراسة إلى الكشف عن مستوى ممارسة مدٌري مدارس مشروع الملك
(COVID-19 من وجهة نظر المعلمٌن فً مملكة البحرٌن. استخدمت الدراسة المنهج الوصفً المسحً، وتكونت )

( فقرة موزعة على ثلاثة 22( معلم ومعلمة، طبقت علٌهم استبانة إلكترونٌة، مكونة من ) 187عٌنة الدراسة من ) 
ائج أن درجة ممارسة مدٌري مدارس مشروع الملك حمد لمدارس المستقبل للقٌادة الإلكترونٌة فً مجالات، وقد بٌنت النت
، وقد 5( من 3.66كانت متوسطة، وبمتوسط حسابً) ن( من وجهة نظر المعلمCOVID-19ٌضوء جائحة كورونا )

ً مج3.39جاء مجال القٌادة الإلكترونٌة فً المرتبة الأولى، بمتوسط حسابً ) ال التنظٌم الإلكترونً، بمتوسط (، ثانٌا
(، كما بٌنت النتائج 3.67(، وجاء الترتٌب الثالث والأخٌر مجال التواصل الإلكترونً بمتوسط حسابً)3.66حسابً )

عدم وجود فروق ذات دلالة إحصائٌة فً درجة استخدام قادة المدارس للإدارة الإلكترونٌة من وجهة نظر المعلمٌن 
عقد ندوات، وورش تدرٌبٌة لتفعٌل الإدارة الإلكترونٌة لكامل  ةد أوصى الباحثان بضرورتعزى لمتغٌر الجنس. وق

المنظومة الإدارٌة فً المدرسة، العمل على تذلٌل الصعوبات التً تواجه القٌادة الإلكترونٌة فً العملٌات الإدارٌة، 
 ات مملكة البحرٌن.إجراء دراسة تطبٌقٌة عن مدى ممارسة القٌادة الإلكترونٌة على بقٌة محافظ

 الكلمات المفتاحية: القيادة الإلكترونية، مدارس الملك حمد للمستقبل، مديري المدارس، مملكة البحرين.

Title in English (the degree to which school principals of the Kind Hamad Project for Future Schools 

practice electronic leadership in the light of the Corona pandemic (COVID-19)) 
Abstract: 
The study aimed to reveal the degree to which school principals of the Kind Hamad Project for Future 
Schools practice electronic leadership in the light of the Corona pandemic (COVID-19) from the teachers’ 
point of view. The study used the descriptive survey method. It consisted of (187) male and female 
teachers, and an electronic questionnaire was applied to them . 
, consisting of (22) paragraphs distributed over three areas, and the results showed that the degree of the  
practice of the school principals of the King Hamad Project for Future Schools for electronic leadership in 
the light of the Corona pandemic (COVID-19) from the teacher’s point of view was medium, with an 
arithmetic average of (3.66) Out of 5, the field of electronic leadership came in the first place, with a 
mean of (3.39), secondly came the field of electronic organization, with a mean of (3.66), and the third 
and last place came the field of electronic communication, with a mean of (3.67), and the results showed 
that there were no statistically significant differences in the degree of school leaders' use of electronic 
management from the teachers' point of view due to the gender variable. The researchers recommended 
the necessity of holding seminars and training workshops to activate the electronic management of the 
entire administrative system in the school, work to overcome the difficulties facing electronic leadership 
in administrative processes, and conduct an applied study on the extent of the practice of electronic 
leadership in the rest of the governorates of the Kingdom of Bahrain. 

Keywords: Electronic Leadership, King Hamad Schools for the Future, School Principals, Kingdom of Bahrain. 
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